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De trein van Alphen naar Leiden rijdt niet.
Met vooruitziende blik ga ik een halfuur
vroeger van huis. Als internetredacteur wil
ik op tijd zijn vandaag, want we beginnen met een proef op de website
van deze krant.
Natuurlijk staat er file op de N11. Vervolgens pakt de chauffeur niet de
Europaweg richting Lammenschans, maar de Willem van der Made-
weg. Achter mijn krant trek ik een wenkbrauw op. Nou ja, hij zal er wel
een reden voor hebben. De Europaweg is natuurlijk een drama in de
spits.
Wanneer we in Leiderdorp over de Persant Snoepweg rijden, weet ik
het zeker: deze chauffeur geen idee heeft waar hij mee bezig is. De
andere reizigers beginnen ook te schuifelen op hun stoelen. De chauf-
feur zegt: ,,Ik rijd zeker verkeerd? Ja sorry, als dit Haarlem zou zijn, wist
ik de weg naar het station wel!’’
Terwijl de hartslag van de buschauffeur in de buurt van het toerental
begint te komen, bellen zijn passagiers in paniek met hun bazen, colle-
ga’s en fysiotherapeuten. We hebben de hele stad gezien als we na een
rit van ruim een uur eindelijk aankomen op Leiden Centraal. 
Ik ben pas op de redactie als de startvergadering al bijna afgelopen is.
Aan het einde van de dag kijken we naar de cijfers van de website. Die
zien er top uit. Eén dingetje: het bezoek kwam wat laat op gang. Alle
blikken gaan naar de internetredacteur van dienst. Redactiechef Coen
grijnst. ,,Morgen graag wat eerder op de redactie, An-
nelies.’’ 
Ik doe mijn best, Coen. Het hangt een beetje van de
buschauffeur af. 

Annelies Karman 
a.karman@mediahuis.nl 
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Op drie plekken langs de kust spoelden dode wilde zwijnen aan. FOTO’S FLASHLIGHT FOTOGRAFIE

Het eerste wilde zwijn werd op de
vloedlijn aangetroffen in IJmuiden
en was in verregaande staat van ont-
binding. Omdat het dode dier nog
flink zwaar was (160 kilo), moest het
met een shovel worden weggehaald. 

Dat er een dode zeehond aan-
spoelt op het strand of een bruinvis,
dat is niks nieuws. Maar een drietal
wilde zwijnen? ,,Ik dacht eerst aan
een 1-aprilgrap’’, zegt Dave de Ko-
ning van Reddingsteam Zeedieren
Velsen na de vondst. De Koning: ,,Ik
heb dit nog nooit meegemaakt. We
staan echt voor een raadsel.’’

Het exemplaar dat in Noordwijk
aanspoelde was er wat beter aan toe
en is naar de Faculteit Diergenees-
kunde van de Universiteit Utrecht
gestuurd. Die neemt het onder de
loep in de hoop het zwijnenmysterie
op te kunnen lossen.

Zijn de zwijnen van een schip ge-
vallen? Of via de Veluwe hier be-
land? Of via Engeland of Frankrijk
in zee terechtgekomen en hier aan-
gespoeld? Veel vragen. Leen van
Duijn die al bijna veertig jaar offi-
cieus strandvonder is in Katwijk

staat ook voor een raadsel. ,,Ik heb al
heel wat zien aanspoelen, wat dat
betreft is het op het strand elke dag
sinterklaas of 1-april, maar dit heb ik
nog nooit gezien.’’ Dat ze overboord
zijn geslagen van een schip, dat lijkt
Van Duijn onwaarschijnlijk.

Boswachter Ronald Slingerland:
,,Dit slaat nergens op. Die beesten
komen niet voor langs de kust. Een

ding lijkt me wel zeker: ze komen
niet uit de Veluwe. Hoewel we bezig
zijn natuurgebieden met elkaar te
verbinden, leggen de wilde zwijnen
deze afstanden niet af.’’

Storm
Komen ze dan uit Engeland of
Frankrijk of wellicht Portugal? Dat
lijkt een realistischer scenario. De af-

gelopen week heeft het weer in die
landen ook aardig huisgehouden.
En met de golfstroom en de westen-
wind kunnen de zwijnen zo aan de
kust zijn beland. Slingerland: ,,Het
zou best kunnen dat ze in Frankrijk
van een klif gedonderd zijn.’’

Kees Buis van de IJmuider Red-
dings Brigade kiest voor het Engelse
of Franse scenario. ,,Het heeft da-

genlang flink gestormd, als ze een-
maal drijven, leggen ze enorme af-
standen af.’’

,,Als iets aanspoelt op de Neder-
landse kust, is het heel lastig om na
te gaan waar het te water is gegaan’’,
zegt een woordvoerder van Rijkswa-
terstaat. Onderzoek door de Univer-
siteit van Utrecht moet uitwijzen
waar de zwijnen vandaan komen.

Aangespoelde zwijnen mysterie
’Misschien zijn ze in Frankrijk van een klif gedonderd?’

Ivo Laan
i.laan@mediahuis.nl

Maarten Wolterink

Zij denken met vereende kracht een
grote kans te maken op een bijdrage
uit een fonds van de Europese Inves-
tering Bank, bedoeld om overheden
financieel tegemoet te komen. 

Dat is geen overbodige luxe, weet
Katwijk inmiddels uit ervaring. Het
kreeg eerder een subsidie van 4,8
miljoen euro van het Nederlandse
kabinet om de wijk Hoornes aard-
gasvrij te maken. Al snel werd echter
duidelijk dat de kosten miljoenen
hoger zijn dan verwacht, waardoor
het nog niet duidelijk is of het haal-
baar is om de hele wijk van duurza-
me energie te voorzien - als de bewo-
ners daar al in mee willen gaan, hui-
verig als velen zijn voor hogere kos-
ten. 

De andere drie gemeenten uit on-
ze regio zijn beduidend minder ver
dan Katwijk: Zoeterwoude heeft de
wijk Rijndijk op het oog, Alphen
aan den Rijn de Planetenbuurt, ter-
wijl Kaag en Braassem nog onder-
zoekt welke wijk zich het beste leent
voor zo’n milieuvriendelijke ener-
gievoorziening. 

EU-subsidie
aardgasvrij
maken wijken 
Hielke Biemond 

Katwijk ■ Katwijk, Zoeterwoude,
Kaag en Braassem, Alphen aan den
Rijn en vijf andere Zuid-Hollandse
gemeenten vragen gezamenlijk een
Europese subsidie van drie miljoen
euro aan, als steuntje in de rug voor
het aardgasvrij maken van woonwij-
ken. 

Het theater telt 1150 stoelen en mag
in principe vijf jaar blijven staan. Als
de musical dit najaar begint, biedt
de productie werk aan 150 mensen.
De Royal Docks, het voormalige ha-
vengebied aan de rivier de Theems,
is een locatie die voor veel Londena-

ren verbonden is met de Tweede
Wereldoorlog; hier vonden de he-
vigste Duitse luchtaanvallen op de
Britse hoofdstad plaats. De casting
van de Britse versie van de hit is in
volle gang. De musical is inmiddels
bijna tien jaar in Nederland te zien
en werd bijna 3000 keer opgevoerd. 

Makers ’Soldaat’ mogen theater
bouwen in oude haven Londen
Van onze verslaggevers

Leiden ■ De producent van de mu-
sical ’Soldaat van Oranje’ mag van
de gemeente Londen een nieuw
theater bouwen in het gebied de
Royal Docks, in het oosten van de
metropool. De Britse versie van de
musicalhit wordt vanaf het najaar
opgevoerd in dit onderkomen, met
de naam Royal Docks Theatre.

Impressie van het theater. PR

De bewoners van de Slaaghwijk,
zegt Fanderhijn, ’zijn wel verdraag-
zaam’. Dat is ironisch bedoeld. „Ze
gooien dingen op straat omdat ze
denken: het is toch een teringzooi,
dus een beetje meer of minder
maakt niet uit.”

Flanderhijn is al heel lang wijkbe-
heerder: tien jaar bij de Sleutels, een
paar maanden op het NSDM-terrein
in Amsterdam en nu al tweeënhalf
jaar voor Portaal, in de Kooi, het
Noorderkwartier en de Slaaghwijk.
De flats in die wijk - de Horsten - ge-
ven veel overlastproblemen. „Toen
deze flats in de jaren zeventig wer-
den gebouwd, waren de normen
voor geluidsisolatie nul. De mensen
wonen hier in een soort schoenen-
doos. Als de kinderen van de boven-
buren door het huis stuiteren, kun
je daar veel last van hebben. En je
hebt natuurlijk mensen die rotzooi
maken in de hal, kotsen in het trap-
penhuis.”

Een wijkbeheerder, legt Flander-
hijn, is er niet voor achter de voor-
deur. „Maar daar kom ik wel steeds
vaker. Bij mensen die last hebben
van ongedierte – muizen, ratten,
kakkerlakken - bij mensen die de-
ment zijn en hun pillen vergeten, bij
obsessieve verzamelaars. Er wonen
hier veel ex-daklozen, veel mensen
met een psychiatrisch verleden.” Hij
is er niet om die mensen te begelei-
den; voor ’zwaardere problemen’
heeft de corporatie sociale beheer-
ders. Maar hij zit wel bij het ’signale-
ringsoverleg’ waar zulke problemen
worden besproken.

Spreekbuis
Hij is er voor de huurders en hij gaat
over woningen en leefbaarheid in de
wijk. „Ik ben eigenlijk de spreek-
buis van de bewoners naar de corpo-
ratie en andersom.” Daar heeft hij
het druk zat mee. „Behalve klachten
behandelen, loop ik mijn rondjes
door de wijk. Dan kijk ik ook naar
rotzooi op straat, al is dat eigenlijk
een taak van de boa’s.”

Hij pakt zijn telefoon en laat een
indrukwekkende reeks foto’s zien

van vuilnis en grofvuil dat naast
vuilcontainers of zomaar ergens op
de stoep is neergegooid. Dat is al
tientallen jaren een probleem in de
Slaaghwijk. „Het is echt ver-schrik-
ke-lijk! En het gaat maar door. Als ik
er een foto van sta te maken, zeggen
mensen: je kan doen wat je wil hoor,
ze gaan er toch mee door. Morgen
ligt het er weer.”

Flanderhijn denkt wel te weten
hoe het komt. „Mensen die hun
vuilnispasje kwijt zijn, hebben geen
zin om een nieuwe aan te vragen
want dat kost een tientje. En ze hoe-
ven het grofvuil niet te bellen, want
de boa’s zitten er bovenop. Dus ze
denken: ’als ik het daar neerzet, ha-
len ze het morgen weg’. Ik heb wel
eens voorgesteld om het gewoon te
laten liggen. Dan worden mensen
tenminste geconfronteerd met de
consequenties. Ik geloof niet in al
dat pamperen.”

Het grote aantal verhuizingen en
’alle cultuurverschillen tezamen’
dragen volgens Flanderhijn ook
niet bij aan de leefbaarheid. „Het
leidt tot een vorm van intolerantie.
Mensen denken: Ik doe mijn voor-
deur dicht, dan heb ik met niemand
wat te maken.”

Praatplaat
Dat er veel nieuwkomers in de wijk
wonen en veel mensen de Neder-
landse taal niet spreken, helpt ook
niet. Portaal heeft een striptekenaar
een plaat laten maken, waar alle ge-
dragingen op staan die niet mogen,
maar in de Slaaghwijk wel steeds ge-
beuren. Het is een bonte verzame-
ling. Op de tekening is onder meer
te zien dat een moeder met haar
kind in een winkelwagentje over de
galerij loopt, een jongetje in het
trappenhuis plast en iemand vanaf
de bovenste verdieping brood naar
de vogels gooit. Een ’praatplaat’,

noemt Flanderhijn het. „We hebben
ze in alle hallen van onze flats ge-
hangen, in de hoop dat mensen er
met elkaar over gaan praten.”

De wijkbeheerder is alweer druk
met nieuwe ’projecten’. Zo wil hij
zorgen dat de hallen van de flats leeg
en schoon zijn. Want er hangt dan
wel een bordje dat je geen spullen in
de hal mag laten staan, maar her en
der staan kinderwagens, fietskarren
en plastic tassen met rommel.

Brandtrappen
Ook wil Flanderhijn iets doen aan
de brandtrappen. Die eindigen op
de begane grond in een stalen kooi
met een deur die alleen van binnen-
uit open kan. „Maar we zien steeds
vaker dat mensen over de brandtrap
naar beneden gaan en de deur open
laten. Dan kunnen de kinderen zo
naar boven als ze thuiskomen. Dat is
goedkoper dan een paar tientjes uit-
geven aan een extra sleutel.”

Hij wil de kooien en de trap van de
eerste verdieping laten weghalen.
„Dat zal wel op verzet stuiten, want
er zijn tonnen in geïnvesteerd. Maar
ik krijg veel klachten van mensen
die in de hoekappartementen wo-
nen en gek worden van het geknal
met die stalen deuren. Dat is ook een
rotherrie.”

Gelukkig doet hij als wijkbeheer-
der ook leuke dingen. Zo zorgt hij
dat bij alle flats van Portaal geveltui-
nen worden aangelegd. „Vanwege
klimaatadaptatie en hittestress. En
dan zoek ik bewoners die ze willen
onderhouden. Die krijgen van ons
een schoffel en een slang en dat
soort dingen. In drie flats heb ik
daar mensen voor gevonden. De ge-
meente gaat met die mensen een
convenant afsluiten, zodat ze het
ook echt gaan doen.”
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’Het is ver-schrik-ke-lijk,
en het gaat maar door!’
Aad Rietveld

Leiden ■ Vuilnis op straat was voor
burgemeester Henri Lenferink in
2018 aanleiding om de ’intensieve
wijkaanpak’ die in het Jacques Ur-
lusplantsoen zo succesvol was, ook
toe te passen op de Slaaghwijk, het
meest zuidelijke deel van de Meren-
wijk. Maar vuilnis op straat is in de
Slaaghwijk nog steeds enorm een
probleem, zegt wijkbeheerder Mar-
co Flanderhijn van Portaal.

Wijkbeheerder Marco Flanderhijn wil de brandtrappen tussen de eerste etage
en de begane grond in de Slaaghwijk laten weghalen, omdat ze veel overlast
geven. FOTO LEIDSCH DAGBLAD

De ’praatplaat’ met veel voorkomen-
de overtredingen.

Noordwijk/Katwijk ■ Op de
stranden van Noordwijk en Kat-
wijkzijn deze week dode wilde
zwijnen aangespoeld. Ook in
IJmuiden aan Zee werden zwij-
nen op het strand aangetroffen.
,,We staan echt voor een raadsel.’’
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,,U moest eens weten wat we alle-
maal al geprobeerd hebben, en
niets helpt’’, zucht de heer
Schmidt, bedrijfsleider van Albert
Heijn, als de redacteur van het
wijkkrantje Meer’nwijk hem eind
jaren zeventig vraagt, waarom hij

niks doet aan de winkelwagentjes
die rondslingeren in de Leidse
flatwijk. 

Hij heeft huis aan huis brieven
bezorgd met het verzoek de wa-
gentjes ’te gebruiken waar ze voor
bedoeld zijn’, vertelt hij. Hij heeft
zijn personeel de wijk in gestuurd
om ze terug te halen. ,,Dat hielp
ook niet, want de ophalers kregen
de grootste verwensingen naar hun
kop. ’Je moet met je poten van
mijn kar afblijven’, was nog een net
verzoek’’, aldus de geplaagde be-
drijfsleider. En dus houdt hij er-
mee op, want: ,,Het is niet onze
politiek om ons personeel in gevaar
te brengen.’’

Als onderdeel van het project
’Aanpak overlast winkelwagens in

de Slaaghwijk’ plaatst wethouder
Hans Buijing in maart 2006 ver-
bodsborden bij de ingangen van de
wijk. Ook dat helpt geen zier. De
karretjes blijven overal in de wijk
opduiken: op voet- en fietspaden,
in vijvers, op grasvelden, in het
struikgewas. 

,,Het probleem wordt van super-
marktmanager op supermarktma-
nager doorgegeven’’, zegt Ron
Bakhuis, de huidige bedrijfsleider
van AH. Hij probeert van alles,
maar moet net als zijn verre voor-
ganger Schmidt constateren dat
niets helpt. ,,We zijn gestopt met
gratis plastic muntjes verstrekken,
zodat je er echt geld in moet doen.
We lopen dagelijks rondes in het
winkelcentrum en twee keer per
week een grote ronde door de wijk.
Ik wilde iets afspreken met de
huismeesters van de grote flats in
de wijk waar de wagens vaak staan,
maar huismeesters bleken er niet
meer te zijn.’’

Het beleid van de gemeente om
in de Slaaghwijk gevonden winkel-
wagens als vuil af te voeren, ’raakt
mijn rechtvaardigheidsgevoel’, zegt
Bakhuis. ,,Dat heeft ons het laatste
jaar een dikke vijfduizend euro aan
nieuwe winkelwagens gekost. En
het gaat buiten mijn directe schuld
om. Ook ik wil niets liever dan dat
mijn winkelwagens bij mijn win-
kel blijven staan.’’

En nu dreigt de gemeente met
dwangsommen. Bakhuis heeft al
overlegd met zijn collega bij de
Dirk. ,,We gaan nu samen elke dag
rondjes door de wijk lopen.’’

Aad Rietveld

Supermarkt zoekt winkelwagen

Winkelwagentjes vind je in de Slaaghwijk her en der. Zo worden ze geregeld het water in gereden. Vaker staan ze voor de ingang van flats.

In het struikgewas. Op het grasveld bij de Havikshorst. FOTO’S LEIDSCH DAGBLADIn de doorgang naast de Buizerdhorst.

Bij de Milanenhorst.Leunend tegen een auto. Op het voetpad.

Supermarkt
zoekt

winkelwagen
Dé ergernis van de

Slaaghwijk, heetten ze
al snel nadat de eerste
supermarkt in winkel-

centrum De Kopermolen de deuren
had geopend: rondslingerende
winkelwagentjes. Meer dan veertig
jaar later is er wat dat betreft niets
veranderd. De gemeente wil nu
dwangsommen opleggen aan su-
permarkten waarvan wagentjes in
de wijk worden gevonden.

Aandachtsgebied, probleemcumulatiewijk, sociale vernieuwingswijk:
de Slaaghwijk was het allemaal. Tientallen miljoenen werden er
besteed om de wijk beter te maken. Wat leverde het op? Deze serie
verhalen van verslaggever Aad Rietveld werd mede mogelijk gemaakt
door het Leids Mediafonds. 
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Tinga

Leidenaar Merijn Tinga is bioloog, kunstenaar en avonturier.
Tel dat bij elkaar op en je hebt zijn alter ego, de Plastic Soup
Surfer. Op deze plek schrijft Tinga elke week over wat hem
bezighoudt.

◆

Publieksvijand nummer één van de hele wereld, en voor de
hele mensheid: Volgens de baas van de Wereld Gezond-

heidsorganisatie Tedros Ghebreyesus, moeten we een nieuw
virus zo bekijken. ’Een virus kan meer politieke, economische
en sociale opschudding veroorzaken dan welke terroristische
aanslag ook’, zei hij. 

Het is ’alle hens aan dek’ in het bestrijden van het Corona
virus, sinds dinsdag officieel omgedoopt tot Covid-19 virus.
Alarmerende woorden van het hoogste gezondheidsorgaan.
Een virus als publieksvijand. Als een zwarte drek die vanuit
Wuhan over de aarde sijpelt. Wat wil dat virus bereiken, wat is
het doel van deze donkere vermenigvuldiging? Zoveel mogelijk
doden – zoals bij een aanslag – en zoveel mogelijk angst zaai-
en? Wat is een virus eigenlijk? 

Nu herinner ik me uit de collegezaal lang geleden, dat een
virus op de grens ligt van wat binnen de definitie van ’leven’
valt. Een bacterie leeft wel, want het heeft een eigen metabolis-
me en vermenigvuldigt zich door te delen. Dit in tegenstelling
tot een virus, dat geen metabolisme heeft en niet deelt. Een
virus heeft een gastheercel nodig. Het is eigenlijk niet meer
dan een kersenvlaai-recept dat een taartenfabriek nodig heeft
om zichzelf opnieuw te maken. In sommige gevallen een recept
dat zo overvloedig veel vlaaien laat produceren dat alles bedol-
ven raakt onder de kersenvulling, waardoor alle verkeer in - ik
zeg maar wat - Limburg tot stilstand komt. In het geval van
Covid-19 zijn wij mensen de fabrieken geworden.

Als Covid-19 niet leeft, dan is de horrorachtige conclusie dus
dat het een zombie is die achter ons aanjaagt! Waar wij mensen
goed in zijn, is dieren maar ook levenloze objecten menselijke
trekken geven. Twee koplampen worden ogen en de Volkswa-
gen Kever wordt de hoofdpersoon in een film. Met de taal van
de Wereld Gezondheidsorganisatie is de stap niet groot naar
complotdenken en filmscripts.

Ik fantaseer dat het Covid-19 virus is ontworpen in een Chi-
nees laboratorium – de nieuwe naam doet al denken aan een
geheim project – om wereldheerschappij te verkrijgen (wat
anders?). Werelddominantie met dit virus is immers binnen
handbereik, want: door het virus blijft iedereen binnen (duide-
lijk), zal de vraag naar snelle video-verbinding toenemen (tuur-
lijk), zal Huawei zijn almachtige 5G netwerk uitspreiden over
geheel de wereld en worden we willoze gevangenen in een
Chinese ’Matrix’ (logisch). Waarom
de verspreiding van het virus juist
in Wuhan begon, is makkelijk
te verklaren. Het ontsnapte
namelijk uit het laboratorium
terwijl het bedoeld was om in
Delhi los te laten. Het lukte de
Chinese maffia ternauwernood
de vismarkt de schuld geven. Ik
zie de film al; cinemazalen vol
hysterische mensen die met open
mond achter hun mondkapje
toekijken hoe Tom Cruise in
het eindgevecht injectie-
spuiten ontwijkt die de
kwade professor op hem
afvuurt, maar het
vaccin bemachtigt en
de wereld redt.

Beter dan een
virus een volksvij-
and te noemen en
daarmee de verwar-
ring te vergroten
kan het helpen
vaker het saaie
verhaal te vertellen:
verspreiding is een
complexe relatie
tussen overdraag-
baarheid, besmet-
tingskans en dode-
lijkheid. Virussen
hebben geen doel. We
moeten droge zakelij-
ke maatregelen ne-
men. Naar zo’n verhaal
komen helaas maar
weinig mensen luiste-
ren, laat staan dat het een
filmscript wordt.

Column Merijn Tinga: Het Covid Complot

Het Covid Complot


